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شرق: مسعود پزشکیان ، تنها نامزد جریان 
اصلاح طلب در برابر پنج نفر از نامزدهای 
اصولگرا در یک رقابت نابرابر قرار دارد، اما 
توانسته به چهره  مهم این انتخابات تبدیل 
شــود که از دید رقبا هم احتمال ورودش 
به پاســتور بیش از بقیه اســت. البته اگر 
مشــارکت افزایش یابــد. عبدالعلی زاده، 
رئیس ســتاد انتخابات مسعود پزشکیان، 
نامــزد  فعلــی  وضعیــت  ارزیابــی  در 
انتخابــات  جریــان  در  اصلاح طلبــان 
ریاســت جمهوری چهاردهم، به «شرق» 
گفــت: قبــل از اعــلام تأیید صلاحیت ها، 
دکتر پزشکیان در رده آخر نظرسنجی  قرار 
داشــت، اما به محض اعــلام نامزدهای 
ریاست جمهوری، با رشدی ۱۰ درصدی به 
رتبه سوم رســید. روزانه دو تا سه درصد 
رشد را تجربه کرد تا اینکه بعد از نشست 
دانشــگاه تهــران و مناظــره اول، یکباره 
آرای او جهش چشــمگیری داشت. بعد 
از حضور ایشــان به همراه دکتر ظریف و 
دکتر ســنایی در نشست سیاست خارجی 
نیز شاهد هســتیم در رتبه اول قرار گرفته 
اســت. بنابرایــن اکنون تلاش مــا ماندن 
در رتبــه اول و زیاد کردن فاصلــه از رقبا 
تا پایان انتخابات اســت که ان شــاءاالله در 
مرحله نخســت کار تمام شــود و ایشان 
پیــروز انتخابات چهاردهم شــود. رئیس 
ســتاد پزشکیان در پاســخ به این پرسش 
که با توجه به رصد نظرســنجی ها، میزان 
مشارکت و نگاه به پزشکیان چگونه تغییر 
کرده است؟  توضیح داد: در ابتدا مردم باور 
نداشتند  نامزدی از اصلاح طلبان تأیید شود 
و از طرفی قبل از اعلام تأیید صلاحیت ها، 
تعداد رأی دهنــدگان ۲۰ تا ۲۵ درصد بود، 
اما هم زمــان با اعــلام تأیید صلاحیت ها 
و قرار داشــتن نــام دکتــر پزشــکیان در 
فهرست شــورای نگهبان، مشارکت مردم 
یک جهــش را تجربه کرد و بــه بالاتر از 
۲۸ تا ۳۰ رســید که آرای دکتر پزشــکیان 
۱۰ درصد رشد داشت و در مرحله نخست 
به رتبه دوم رســید. با ادامــه برنامه های 
انتخاباتی، مشــارکت امن و کمی بیشــتر 
از ۴۰ درصــد شــده و متعاقــب آن آرای 
دکتر پزشــکیان نیز افزایش چشــمگیری 
داشــته و رتبه اول را کســب کرده است . 
عبدالعلی زاده در نقد مناظرات نیز گفت: 
مناظره اول همان  نبود که مردم انتظارش 
را می کشــیدند؛ زیرا انتظار اولیه دریافت 
اطلاعات دقیق در حوزه اقتصاد بود و نقد 
شرایط فعلی کشور که نامزدهای اصولگرا 
در محدودیت عدم نقد ســه سال دولت 
رئیس جمهوری فقید بودند و ســه نامزد 
جریان اصولگرا، آقایان جلیلی، قاضی زاده 
و زاکانــی خود را ادامه دهنــده راه دولت 
ســیزدهم معرفی کردنــد و مدافع وضع 
موجــود بودند. فقط دکتر پزشــکیان بود 
که توانست از عقب افتادگی ها و مشکلات 
ملمــوس اقتصــادی برای مردم ســخن 
بگوید. رئیس ســتاد پزشــکیان در پاسخ 
به این پرســش که مناظره اول نشان داد 
 شکاف بین اصولگرا ها   از آنچه  ابتدا تصور 
می شد، عمیق تر است و رسیدن به ائتلاف 
سخت؛ با توجه به شرایط فعلی انتخابات، 
رسیدن به یک  گزینه واحد در جریان مقابل 
را چگونه ارزیابی می کنید؟ گفت: ائتلاف 
در دست این پنج نامزد  نیست و در نهایت 
ایــن جریان اصولگرایی اســت که ممکن 
است به این تصمیم برسد که برای پیروزی 
در رقابــت نیاز بــه عقب نشــینی برخی 
نامزدها خواهد بود؛ بنابراین ممکن است 
نامزدهــا در حمایت از نفر اول این جریان 
یا حتی حذف نفر اول و در حمایت از نفر 
دوم، عرصه انتخابــات را ترک کنند. البته 
اگر ان شاءاالله مشارکت به ۶۰ درصد برسد، 
حتی این ائتلاف هــم تأثیری ندارد و دکتر 
پزشکیان پیروز رقابت است. عبدالعلی زاده 
در ادامــه این گفت وگــو در نقد عملکرد 
نه چندان منسجم ستاد انتخاباتی مسعود 
پزشکیان در مقابل ســتادهای فعال رقبا 
که حداقل ۲۰ ســال اســت ســتاد فعال 
انتخاباتی در سراســر کشــور دارنــد و با 
انتخابات زودرس فعلی غافلگیر نشــدند،  
گفت: مطمئنا در ســتاد ما کاســتی هایی 
وجــود دارد؛ زیرا تا اعلام تأیید صلاحیت ها 
انجام کار ســتادی تقریبــا ناممکن بود و 
همه منتظــر اعلام نظر شــورای نگهبان 
بودند و بعد از اعلام نامزدها بود که افراد 
مختلف برای کمک راهی شــدند. این در 
حالی اســت که برخی از رقبا ســتاد ثابت 

دارنــد و سال هاســت بــرای 
رقابــت انتخابــات مجلــس 
فعــال  ریاســت جمهوری  و 

هستند. 

 موسی موحد: مسعود پزشکیان در دومین سفر استانی خود، صبح دیروز 
چهارشــنبه ۳۰ خرداد ۱۴۰۳، راهی شــهر اصفهان شــد و مورد استقبال 
جدی مردم این شــهر قرار گرفت. به نوشته ایسنا، مسعود پزشکیان در بدو ورود 
به شــهر اصفهان، با حضور در گلستان شــهدا و تخت فولاد این شهر، با شهدا و 
علما تجدید میثاق کرد. وی همچنین در همین محل، با برخی از خانواده شهدا، 
جانباران و ایثارگران نیز دیدار و گفت وگو کرد. پزشــکیان سپس با حضور در بستر 
خشــک رودخانه زاینده رود در محدوده پل خواجو، با برخی از مردم و کشاورزان 
اصفهانی نیز دیدار و گفت  وگو کرد که در این دیدار کشاورزان اصفهان از وضعیت 
خشــک رودخانه زاینده رود انتقاد کردند و این وضع را معضلی جدی برای شهر 
اصفهان دانســتند و تأکید کردند که از رئیس جمهور آینده انتظار داریم  نسبت به 
حل این معضل، اقــدام عملی کند و صرفا وعده ندهد. محمدجواد ظریف، وزیر 
امور خارجه اســبق، عباس صالحی امیری، وزیر ســابق فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محسن مهرعلیزاده، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان تربیت بدنی در دوره 

اصلاحات و ...  مسعود پزشکیان را در سفر به اصفهان همراهی کردند.

 استقبال از پزشکیان و ظریف
ســفر نامزد اصلاح طلبان چهاردهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری به 
اصفهان در حالی صورت می گیرد که یک روز قبل از آن نطق ۱۰دقیقه ای ظریف 
در صدا و ســیما نه تنها به افزایش سبد رأی پزشــکیان کمک کرد، بلکه توجهات 
دوبــاره روی محمدجواد ظریف دو چندان شــد؛ تا جایی که وزیــر امور خارجه 
دولت هــای یازدهــم و دوازدهم در معیت پزشــکیان و در جمع مردم اصفهان 
ســخنانی را ایراد کرد. البته به جز ظریف، مسعود پزشــکیان در جمع هواداران 
خود در ســالن شهید نیلفروش زاده دانشگاه اصفهان سخنرانی کرد و با اشاره به 
مشکلات خشکی زاینده رود، هوای آلوده، فرونشست، مسائل اقتصادی و...  متذکر 
شــد: «حل این چالش ها نیاز به نگاهی تازه دارد ». بنا بر گزارش ایلنا، وی ادامه 
داد: «اگر با بیماری روبه رو شویم، به دنبال یک پزشک متخصص، کاردان و کاربلد 
می گردیم؛ برای رفع مشــکلات نیز ضروری اســت از افراد کاربلد و کارشناســان 
مجرب بهره گرفته شود ». پزشکیان این را هم افزود که  «باید کارشناس بود تا بتوان 
مشــکلات را برطرف کرد. مشکل بی کاری در اصفهان زمانی برطرف می شود که 
درها برای ورود گردشــگران باز شود. درها زمانی باز می شود که دیپلماسی قوی 
وجود داشته باشــد و با دنیا ارتباطات دوستانه داشته باشیم؛ با قهر کردن با دنیا 
مشــکلات کشور حل نخواهد شد». پزشکیان ارجاعی هم به کلیدواژه دیپلماسی 
داشــت و تأکید کرد: «باید بتوانیم دیپلماســی و گفت وگــو را در داخل و خارج 
کشور افزایش دهیم، با جوانان گفت وگو کنیم و به آنها میدان دهیم. این جوانان 
سرمایه های ارزشمند کشور هستند. نباید با بانوان و دختران این سرزمین با چوب 
و باتوم برخورد کرد. با تهدید نمی توان مردم و کشور را اصلاح کرد. با مهربانی و 
زبــان نرم می توان با مردم صحبت کرد. با چوب و باتوم نمی توان و نباید با مردم 
گفت وگو کرد. با دســتور و تهدید نمی توان مردم را وادار به کاری کرد ». به گفته 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری، «باید یاد بگیریم با جوانان با زبان منطق حرف 
بزنیم. جوانان آینده این کشور هســتند، نباید بگذاریم سرمایه ها به این راحتی از 
دســت بروند. جوانان این کشــور را نباید به عنوان تهدیــد تلقی کرد؛ این جوانان 
ســرمایه های بزرگ این مملکت هســتند و باید به آنها میدان داد. امروز از همه 
مــردم می خواهم که اگر به دنبال تغییر هســتند پــای صندوق های رأی بیایند و 
برای تغییر تلاش کنند ». مسعود پزشکیان این سؤال را خطاب به حامیان برخورد 
قهرآمیــز با زنان تحت عنوان حجاب مطرح کرد که  «آقایان مدعی طرح نور، یک 
آیه یا روایت نشان بنده بدهند که پیامبر یا ائمه علیهم السلام در برخورد با زنانی 
که حجاب سر نداشــته اند، امر به مجازات، بازداشت، توقیف اسب و شتر یا اخذ 
فلان مبلغ درهم و دینار داده اند». این کاندیدا، سخنان خود را با لحنی هشدارآمیز 
ادامه داد و یادآور شد:  «اگر مشکلاتی همچون خشک سالی، فرونشست، خشکی 
زاینده رود، آلودگی هوا و... تا چند سال آینده برطرف نشود و فکری برای رفع آنها 
نکنیم، در آینده نمی توان در اصفهــان و تهران زندگی کرد». بنابراین به باور این 
نامزد انتخابات، «برای حل مشــکلات نیاز به اقدامات کارشناسی و علمی است 
و نمی توان مســائل را با نگاه باندی، جناحی و حزبی برطرف کرد و باید به افراد 
توانمند و کارشــناس اعتماد کرد؛ زیرا هر مشــکلی نیاز به کارشناس خود دارد». 
پزشکیان این را هم تصریح کرد که  «اجازه نخواهیم داد حقوق مردم، کشاورزان، 
صنعتگــران، جوانان، بانوان، مذاهب و... از بین برود. امروز فیلترینگ راه حل رفع 
مشکلات نیست، ما باید صدای مظلومان باشیم و برای تغییر تلاش کنیم ». نامزد 
اصلاح طلب چهاردهمین دور انتخابات ریاست جمهوری سراغی هم از تحریم و 
کاسبان تحریم گرفت و با ارجاعی دینی- تاریخی گفت:  «شعب ابی طالب هم سه 
سال طول کشید نه ۴۰ سال. در آنجا پیامبر، اصحاب آن حضرت و همه مردم در 
 تحریم قرار داشتند، نه مثل حالا که عموم مسئولان و خانواده های آنها، مدافعان 
تحریم و کاســبان تحریم در نــاز و نعمت از مردم انتظار دارند تا ابد در شــرایط 

سخت زندگی کنند. مردم همت کنید  این رویه را تغییر دهید ».

هیچ کس نمی تواند یک ایرانی را ناامید و تهدید کند
همان طور که قبل تر نیز عنوان شــد، محمدجواد ظریــف هم دیروز  همراه با 
مســعود پزشکیان در سفری راهی اســتان اصفهان شد و مورد استقبال گرم این 
شــهر قرار گرفت. او طی ســخنانی در جمع مردم اصفهان، با ابراز خوشــحالی 
بســیار برای حضور در  شــهر تاریخی، پرافتخار و صنعتگــر اصفهان، خطاب به 
حضار عنوان کرد: «شــما بزرگ ترین پشتوانه امنیت ایران هستید. ایرانیان همواره 
در مهاجمان ادغام نشــده اند، بلکه آنان را در فرهنگ خود ادغام کرده اند. مردم 
ایران بزرگ ترین فرصت هســتند. نباید فرصت را تهدید شمرد. نباید اجازه داد با 

این بزرگ ترین فرصت، بدرفتاری شود ».
وزیر امور خارجه اسبق کشــورمان بیان کرد:  «ایران قدیمی ترین کشور جهان 
است و برای شــما مردم پابرجا مانده است. شما مردم در پای صندوق های رأی 
ثابت خواهید کرد  هیچ کس نمی تواند یک ایرانی را ناامید و تهدید کند ». سکاندار 
سیاســت خارجــی دولت های یازدهــم و  دوازدهم در فراز مهمی از ســخناش 
تصریح کرد: «حرف کسانی را که پیام ناامیدی به شما القا می کنند، گوش نکنید. 
یقین دارم شــما مردم پای صندوق رأی خواهید رفت. حضور شما پای صندوق 
رأی بزرگ ترین برگ برنده برای احیای زاینده رود و شکستن تحریم ها خواهد بود ». 
به گفته ظریف، «روز هشــتم تیر، یک تاریخ جدید را رقم می زنیم و بدخواهان را 

نا امید می کنیم ».

بررسی راهبرد سیاست خارجی پزشکیان بعد از حضور در تلویزیون و توفانی که ظریف به راه انداخت، در گفت وگو با محمدعلی سبحانی

بازگشت به توازن دیپلماسی
گزارش گزارش

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهــی: به باور طیفــی از تحلیلگران نطق 
۱۰دقیقه ای روز سه شــنبه محمدجواد ظریف در صداوسیما 
به عنوان کاتالیزور انتخابات در جهت موج آفرینی و افزایش 
مشــارکت عمل خواهد کرد. اما فارغ از این موضوع، نکات 
و ناگفته هــای فراوانــی در آن چند دقیقه ســخنرانی وزیر 
امور خارجــه دولت روحانی وجود داشــت که محل بحث 
جدی دارد. از این رو «شــرق» در گفت وگویی با محمدعلی 
سبحانی سعی در تبیین و تشریح گفته های ظریف و بررسی 
اهمیت این ســخنان در فضای رقابت های انتخاباتی دارد. 
در ادامه بحث با ســفیر پیشین ایران در قطر، لبنان و سوریه 
که مدیرکل خاورمیانه  وزارت خارجه در دولت ســیدمحمد 
خاتمی را در کارنامه دارد، تلاش شــد تا در نگاهی کلان تر، 
ریاســت جمهوری  انتخابات  در  خارجی  سیاســت  جایگاه 
چهاردهم هم مورد مداقه قرار گیــرد که در ادامه ماحصل 

این گپ و گفت را می خوانید.
   

 طــی ۱۰ روزی که از اعلام رســمی نامزدهــای انتخابات   �
ریاســت جمهوری و آغاز تبلیغات می گــذرد و نیز با توجه به 
مناظره نه چندان پرشــور دور اول در شامگاه دوشنبه، به ناگاه 
نطــق ۱۰دقیقه ای بعدازظهر سه شــنبه محمدجــواد ظریف 
به مثابه یک شوک عمل کرد. هرچند طیفی از ناظران معتقدند 
گفته هــای توفانی ظریف می تواند موج آفرین باشــد که البته 
تبدیل «شــوک» به «موج» مستلزم پارامترهای زیادی است، 
اما از نگاه محمدعلی ســبحانی آنچه وزیر امور خارجه اسبق 
ایران عنوان کرد، شوک بود یا می تواند به شکل گیری موج در 

انتخابات منجر شود؟
به نظر من موج بود. یعنی آن هشــت دقیقه توفانی آقای 
ظریف یک نقطه عطف در رقابت های انتخاباتی و بحث های 

سیاسی در صداوسیما بود.
 چرا چنین باوری دارید؟  �

چون این نطق توانســت فضای آرام و تا حدی کنترل شده 
صداوسیما درباره تبلیغات نامزدها را تحت الشعاع قرار دهد. 
بالاخره ســعی شده بود که تبلیغات و حتی مناظره ها در یک 
چارچوب مدیریت شــود. اما ســخنان ظریف همه آنها را به 
هم ریخت و همه چیز از کنترل خارج شــد. شــما دیدید بعد 
از نطق ظریف بود که ســایر کاندیداها هم مجبور به واکنش 
شدند، چه در صداوسیما، چه در ستادهای انتخاباتی و چه در 
حضورهای اســتانی و این نشان می دهد که سخنان ظریف تا 
چه حد توانسته فضای کنترل شده تبلیغات انتخاباتی را تحت 

تأثیر قرار دهد.
 گفته های ظریف چیز جدیدی داشت؟  �

موضوع اینجاســت که محمدجواد ظریف بعــد از پایان 
دولت روحانی هیچ وقت فرصت پاســخ گویی در صداوسیما 
و جواب تهمت ها، تخریب هــا و تهدیدها و همچنین تحریف 
تاریخ سیاست خارجی در آن هشت ساله وزارتش را پیدا نکرد 
و روز سه شــنبه او توانست در قالب مشاور آقای پزشکیان در 
۱۰ دقیقه به شکل جامع، پاسخ تمام این تخریب ها، توهین ها 
و تحریف ها را بدهد و این به واســطه پاس گلی بود که فواد 
ایــزدی در مقام کارشــناس ضد برجام و ضد سیاســت های 
دولت روحانی و ظریف داد و توانست ظریف را عصبانی کند. 
اگر دقت کرده باشید، زمانی که محمدجواد ظریف را عصبانی 
کنند او تمام تمرکــزش را جمع می کند و با یک انرژی خاص 
پاســخ می دهد و بعدازظهر سه شنبه هم بعد از آنکه ظریف 
را وادار به پاســخ گویی کردنــد، آن ۱۰ دقیقه توفانی به وجود 
آمد. بله اگرچه به قول شــما ظریف در طول سه سال گذشته 
به کرات مصاحبه کرده، کتاب خاطراتش را منتشــر کرده و در 
کلاب هاوس ها و جاهای دیگر ســاعت ها درخصوص هشت 
ســال وزارت خود حرف زده اســت، اما بــاز در آن ۱۰ دقیقه 

ناگفته های بسیاری مطرح شد.
 به محتوای ســخنان ظریف خواهم رســید. امــا این را   �

هم بپرســم که از منظر شــما حضور ظریف در تیم پزشکیان 
حساسیت رقبا را به دنبال نخواهد داشت؟

اتفاقا موضوع حساســیت نیســت. چون شــما به ترکیب 
کارشناسان همراه پزشــکیان در برنامه سیاست خارجی نگاه 
کنید؛ یک طرف پزشــکیان، محمدجواد ظریــف بود که نماد 
دیپلماسی منعطف و خواهان مذاکره و روابط حسنه با غرب 
است و در سوی دیگر آقای سنایی به عنوان سفیر پیشین ایران 
در روسیه بود که می تواند نمایی از سیاست نگاه به شرق باشد. 
یعنی آقای پزشــکیان با این ترکیب دونفره ظریف و ســنایی، 
عملا و به شکل بســیار هوشمندانه راهبرد توازن در سیاست 
خارجی بین شــرق و غرب را نشــان داد کــه حلقه مفقوده 
دیپلماسی ایرانی طی آن سال هاست. من یک نکته مهم را به 
شــما بگویم که برای چینی ها، روس ها و اسرائیلی ها، ایرانی 
که بخواهد با غربی ها وارد مذاکره شــود و روابطی متوازن را 
برقرار کند، به شــدت خطرناک تر از ایران هســته ای است. این 
گفته رجب صفروف (مدیر مرکــز مطالعات ایران معاصر در 
روســیه) اســت که صراحتا عنوان کرد  «ما ایران هسته ای را 
می پذیریم، اما ایرانــی را که بخواهد با غربی ها وارد تعامل و 
رابطه حسنه شود، یک تهدید جدی می دانیم». به همین دلیل 
اســت که من معتقدم پکن و مســکو همواره سعی کرده اند 
تمام تخم مرغ های سیاست خارجی ایران در سبد آنها باشد و 
راهبرد نگاه به شــرق را تقویت کنند و اتفاقا این سیاست یک 
ریل گذاری ایدئال برای آنهاست. از سوی دیگر زمانی که ایران 
با غرب وارد مناســباتی منطقی شود دیگر اسرائیل هیچ گونه 
توجیه و بهانه ای برای ایران هراسی نخواهد داشت. پس من 
معتقــدم اولین و جدی ترین اولویت سیاســت خارجی دولت 
چهاردهم باید بازگشــت اصل توازن در مناسبات دیپلماتیک 
جمهوری اسلامی ایران باشد که به نظر من آقای پزشکیان با 

ترکیب ظریف و سنایی، آن را نشان داد.
 ســراغی هم از نکات مطرح شــده ظریف بگیریم. از نگاه   �

حضرتعالی کدام یک از سرفصل های سخنان وزیر امور خارجه 
پیشین کشورمان برایتان شایان توجه بود و اهمیت داشت؟

به نظر من یکی از نــکات مهم گفته های ظریف به همان 
شــش ماه تلخی بازمی گردد که وی به آن اشــاره کرد که از 
یک سو اســرائیلی ها در مقابل اجرای برجام ایستاده بودند و 

در ســوی دیگر هم مجلس یازدهم با مصوبه اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم هــا چنین اجازه ای به دولت روحانی ندادند. 
پس باید واقعا به شــکل جدی توسط شــما روزنامه نگاران و 
رســانه ها، آن شش ماه کالبدشــکافی شود که به چه دلیل یا 
دلایلی اجازه داده نشــد دولت دوازدهــم مذاکرات وین را به 
نتیجه برســاند و برجام را احیا کند تــا به لغو تحریم ها منجر 

شود؟ باید روشن شود در آن شش ماه چه گذشت؟!
 با این تفاســیر ارزیابی شما از آن شــش ماه تلخ مدنظر   �

ظریف چیست؟
باید ببینیم که منظور محمدجواد ظریف کدام شــش ماه 
است؟ به باورم منظور همان شش ماهی بود که به انتخابات 
ریاســت جمهوری دوره سیزدهم منتهی می شــد. لذا در آن 
برهه سایه سنگین انتخابات بر سیاست خارجی باعث شد که 
مذاکرات و توافقات تحت تأثیر قرار بگیرد و عملا متوقف شود. 
چون از یک طرف در کمیســیون برجام همــه مذاکرات تمام 
شــده بود و توافق در دســترس بود و به رغم تمام انتقادات، 
کلیه نکات، خواســته ها و انتظــارات رادیکال هــای داخلی 
در مذاکــرات با غــرب در وین مدنظر قــرار گرفت و به نتیجه 
رســید و غربی ها هم با این درخواست ها موافقت کرده بودند 
و با تلاش های دیپلماتیکی که توســط تیم سیاســت خارجی 
دولــت دوازدهم صورت گرفت تقریبا کار مذاکره برای احیای 
برجام و لغو تحریم ها تمام شده بود. اما به ناگاه کارشکنی ها 
شروع شــد و مذاکرات ناتمام ماند. چراکه همان موقع همه 
اذعان داشتند با روی کار آمدن دولت رئیسی که از ماه ها قبل 
قابل پیش بینی بود، تلاش شــد امتیــاز لغو تحریم ها و بهبود 
وضعیت اقتصادی و معیشــتی به اسم دولت سیزدهم تمام 
شود و اینجا بود که مذاکرات برای احیای برجام عملا گروگان 
رادیکال ها در انتخابات ریاســت جمهوری دوره سیزدهم قرار 

گرفت.
 کــه البته در دولت ســیزدهم هــم احیای برجــام و لغو   �

تحریم ها در حد آرزو باقی ماند؟
دقیقا. می دانید چرا؟  چون تصور آنها از مناســبات جهانی 
به دور از واقعیت بود. چــون همان زمان ظریف بارها بر این 
نکته تأکید کرد که عالم سیاست خارجی و روابط بین المللی 
یک عالم به شدت سیال و متغیر  است و هر لحظه امکان دارد 
شرایط به شدت تغییر کند، لذا نمی توان منتظر روی کار آمدن 
دولت ســیزدهم ماند تا مذاکرات دوباره از ســر گرفته شود و 
بــه احیای برجام ختم شــود و بعد از آن دیدیم که ســخنان 
ظریــف چگونه رنگ واقعیت به خود گرفــت و اتفاقی مانند 
جنگ اوکراین باعث شــد که روسیه، مذاکرات احیای برجام را 
قربانی منافــع خود در این جنگ کند و به رغم آنکه متصورم 
مرحوم رئیســی و مرحوم امیرعبداللهیــان و حتی باقری کنی 
بــه این باور رســیده بودند کــه اکنون باید برجــام برای لغو 
تحریم ها احیا شــود، اما فضای مناسبات منطقه ای و جهانی 
به شــدت تغییر کرده اســت و دیگر امکان احیای برجام سال 
۲۰۱۵ وجود ندارد. به همین واســطه دولت سیزدهم هم در 
مدت ســه سال و به رغم مذاکرات جســته و گریخته و پیدا و 
پنهانی که با اروپا و آمریکا داشــت، نتوانست هیچ گام عملی 
در ایــن رابطه بردارد. اکنــون هم تقریبا قاطبــه تحلیلگران، 
ناظران و کارشناسان بر این موضوع اتفاق نظر دارند که دیگر 
بســتر و فضا برای احیای برجام سال ۲۰۱۵ وجود ندارد و اگر 
مذاکراتی در دســتور کار تهران با غرب باشــد برای مذاکرات 

جدید خواهد بود.
  بگذارید روی دو نکته دیگر از گفته های ظریف هم متمرکز   �

شــویم؛ موضوع فروش نفت ایــران در دولت های بایدن و 
ترامپ و همچنین موضوع تعیین راهبردها توســط نهادهای 
بالادستی. اولا، به باور شما افزایش میزان فروش نفت ایران در 
دولت سیزدهم، ذیل آنچه ظریف گفته، به واسطه شل شدن 
پیچ تحریم ها توسط بایدن بود و آیا اگر ترامپ مجددا به کاخ 
ســفید بازگردد، فروش نفت ایران به صفر خواهد رسید؟ و از 
طرف دیگر تمام آنچه در حوزه سیاست خارجی، هم در دولت 
روحانی و هم در دولت رئیســی انجام شد، تبیین شده است؛ 
پس واقعا چه تفاوتی بین امیرعبداللهیان، ظریف یا هرکســی 

در مقام سکاندار سیاست خارجی ایران وجود دارد؟
 درخصــوص موضوع فــروش نفت من هــم مانند آقای 
ظریــف معتقدم جو بایــدن به دلایل مختلف ســعی کرد از 
تشــدید تنش با ایران پس از جنــگ اوکراین و همچنین جنگ 
حماس و اســرائیل جلوگیری کند و در  ســه ســال گذشته به 
شــکل چراغ خاموش دســت به تعدیل تحریم ها زد تا فضای 
تنفسی برای ایران در جهت فروش نفت، بیشتر با هدف عدم 
افزایش بهای جهانی انرژی شــکل بگیرد که البته متأسفانه 
اکنون  فضای شفاف و پاسخ گویی توسط دولت و وزارت نفت 
وجود ندارد و بــا توجیه اینکه اطلاعات فروش نفت در زمان 
تحریم می تواند مورد سوءاســتفاده دشمنان قرار گیرد، عملا 
موجب شده تا کارشناسان و ناظران را از دسترسی به اطلاعات 
به  روز دور کنند. بنابراین مدت هاست  ما واقعا نمی دانیم ایران 
روزانه چه تعداد بشکه، به چه طرف هایی، از چه طریقی و با 

چه قیمتی به فروش می رساند و پول حاصل از فروش نفت، 
پتروشــیمی و سایر اقلام چگونه به کشــور بازمی گردد یا این 

درآمدها چگونه به مصرف می رسد؟
در اینجــا جا دارد به بخشــی از گفته های پزشــکیان هم 
بازگردم که عنوان کرده بود اکنون کاسبان تحریم همه چیز را 
در اختیار گرفته اند و تداوم این شــرایط را بهترین و ایدئال ترین 
فضا برای خود می دانند که منافع شــان همچنان تأمین شود؛ 
چــون فروش نفت، پتروشــیمی، میعانات و ... تنها به دســت 
این کاســبان تحریم انجام می شــود و آن را بــا هر رقمی که 
بخواهند و به هر طریقی که میل داشــته باشند، می فروشند و 
درآمد حاصل از آن را هم بدون یک شــفافیت مالی به کشور 
بازمی گردانند یا اصلا بازنمی گردانند. فراموش نمی کنیم از یک 
اختلاسگر و فاســد مالی بزرگ  ، در دوره احمدی نژاد به عنوان 
یک قهرمان یاد شد که به کشور در تحریم ها کمک کرده است، 
اما همین قهرمان اکنون پشت میله هاست. شما از همین یک 

مورد می توانید به عمق فساد کاسبان تحریم پی ببرید.
نکته مهم دیگری که به آن اشــاره کردید، موضوع تعیین 
راهبردهای سیاســت خارجی اســت. بله، این یک واقعیت 
است، اما نمی توان سهم، جایگاه و وزن رئیس جمهور و وزیر 
امــور خارجه و در کل تیم سیاســت خارجی دولت را نادیده 
گرفت. به قول ظریف مهم اســت چه کســی در پاستور  یا در 
وزارت امور خارجه باشد. مهم است چه کسی رئیس جمهور 
و چه کسی ســکاندار سیاست خارجی باشــد. چون به قول 
ظریف، سیدمحمد خاتمی زیر فرمان رهبری، کشور را به یک 
رشــد، پیشرفت و اعتلا رســاند و رئیس جمهور دیگری مانند 
احمدی نژاد هم ارمغانی به جــز تحریم و فلاکت برای ایران 
نداشــت؛ آن هم در زمانی که هشت سال دوره احمدی نژاد، 
دوره طلایی فروش نفت و درآمدهای بی ســابقه آن بود، اما 
ما شاهد بزرگ ترین فسادها و تخلفات مالی بودیم. پس مهم 
اســت رئیس جمهور و وزیر چه کســی باشد و چه نگاهی به 
سیاست خارجی، سیاست داخلی، اقتصاد، معیشت، فرهنگ، 

جامعه و ... داشته باشد.
 پس از سخنان ظریف سعی شد از وی به عنوان یک چهره   �

حزبی و جناحی یاد شــود؛ در صورتی که تحلیلگران معتقدند 
دیپلمات ها چهره فراحزبی، فراسیاســی و ملی دارند. به باور 
شما  که ســال ها تجربه در حوزه سیاست خارجی دارید، خط 
تمایز دیپلمات و سیاســت مدار کجاســت؟ آیا لزوما فعالیت 

سیاسی یک دیپلمات امری مذموم است؟
به هیچ وجه.

 چرا؟  �
چون سیاســت خارجی ادامه سیاست داخلی است. من 
گفتم وقتی دلالان و کاســبان تحریم بدون شــفافیت مالی، 
میلیاردها دلار ســود از فروش نفت مــردم ایران را به جیب 
می زنند، یقینــا به دنبال ابهام در فضای سیاســت داخلی و 
سیاست خارجی هســتند. پس دیپلمات نمی تواند نسبت به 
آنچه در کشــور می گذرد، بی تفاوت باشد. من خودم سال ها 
عهده دار وظیفه سفیری جمهوری اسلامی ایران در کشورها 
بــودم و این را به شــما می گویم یــک دیپلمــات، به عنوان 
نماینده جمهوری اســلامی ایران در کشــور میزبان، زمانی از 
اعتماد به نفس بالا و توان اجرائی زیادی برخوردار است که از 
پشتوانه رأی مردمی بهره مند باشد. وقتی یک دیپلمات از دل 
دولتی با مشــارکت بالا به محل مأموریت فرستاده می شود، 
اعتمادبه نفس بســیار زیادی پیدا خواهد کرد؛ کما اینکه وزیر 
امور خارجه هم چنین اســت. بنابراین تکــرار می کنم قطعا 
دیپلمات نمی تواند نسبت به سیاست داخلی بی تفاوت باشد 
و اصلا ورود  دیپلمات ها به سیاســت و سیاست ورزی داخلی 
امری مذموم نیســت و اتفاقا باید نســبت بــه روند تحولات 

داخلی اطلاعات و اشراف کاملی داشته باشند.
 گفته می شود اگر در نهایت پزشکیان پیروز انتخابات باشد،   �

تجربه تلخ هشت ســاله دولت های روحانی تکرار خواهد شد 
و کارشکنی در مسیر سیاســت خارجی و دیگر حوزه ها شکل 
خواهد گرفــت؛ کما اینکه محمدجواد ظریف اگــر وزیر امور 
خارجه دولت چهاردهم شــود، با شــدت بیشتری حملات 
علیه او شکل خواهد گرفت. ما دیدیم پس از نطق بعدازظهر 
سه شنبه ظریف، چه حملات رســانه ای علیه او دوباره شکل 
گرفت. به همین دلیل بیم اتلاف انرژی، تمرکز و پتانسیل های 
داخلی وجــود دارد. آیا حضرتعالی به ایــن موضوع اذعان 
دارید یا آن تجربه هشت ساله دولت روحانی سبب شده  نگاه 

تغییر پیدا کند و دیگر سراغ کارشکنی نخواهند رفت؟
مــن این نگرانی شــما را درک می کنــم و واقعا بیم آن 
هــم می رود که اگــر دولت آقای پزشــکیان و وزارت امور 
خارجه ظریف شــکل بگیرد، دوباره به هشــت سال دوره 
روحانی بازگردیم و دوقطبی ها، کارشــکنی ها و در نهایت  

قربانی شــدن منافــع ملی تکرار شــود که دود 
آن تنهــا و تنها به چشــم مــردم خواهد رفت. 
بااین حــال، من یک نــگاه خوشــبینانه دارم که 

دیگر آن دوره تکرار نشود.
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 این بار اصفهان و همراه با استقبال پر شور مردمی
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یک چهره ملی است


